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Powołany przez Burmistrza Gminy Rawicz zespół ds. ustalenia 
lokalizacji cmentarza komunalnego zakończył prace. W skład 
komisji wchodzili radni, pracownicy urzędu oraz mieszkańcy 
Dębna Polskiego krytycznie nastawieni do lokalizacji nekro-
polii na terenie ich sołectwa. ► s. 3
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Urząd Miejski Gminy Rawicz obsługuje interesantów w poniedziałki i środy w godz. 
8:00-16:00 (w poniedziałki BOK, WSO w tym USC oraz Zespół Podatków i Opłat 
Lokalnych do godz. 17:00), we wtorki, czwartki i piątki w godz. 8:00-14:00.
Dokumenty można złożyć w udostępnionej skrzynce podawczej, a także  
za pośrednictwem platformy ePUAP, drogą elektroniczną lub tradycyjną pocztą.

Sekretariat Burmistrza - tel. 65 616 49 81
Biuro Obsługi Klienta - tel. 65 616 49 80
Sekretarz Gminy - tel. 65 616 49 88 / 404
Skarbnik Gminy - tel. 65 616 49 86 / 412
Wydział Organizacji i Nadzoru - tel. 65 616 49 88
Naczelnik Wydziału - tel. 65 616 49 88 / 404
Zastępca Naczelnika - tel. 65 616 49 88 / 406
- Działalność gospodarcza - tel. 65 616 49 88 / 447
- Zespół Obsługi Klienta - tel. 65 616 49 88 / 446
- Zespół Kadr i Płac - 65 616 49 88 / 405 / 498
- Biuro Rady Miejskiej - 65 616 49 88 / 407 / 408
- Zespół ds. zakupów, mienia i BHP - 65 616 49 88 / 410
- Inspektor Ochrony Danych - 65 616 49 88 / 406
- Zespół ds. obsługi informatycznej i wdrożeń - 65 616 49 88 / 411
Wydział Finansowo- Budżetowy - 65 616 49 86
Naczelnik Wydziału - 65 616 49 86 / 412
Z-ca Naczelnika Wydziału do spraw budżetu planowania i analiz - 65 616 49 86 / 417
Zespół Budżetu Planowania i Analiz - 65 616 49 86 
- Księgowość i sprawozdania - 65 616 49 86 / 430
- Budżet gminy - 65 616 49 86 / 418
Zespół Finansowo- Księgowy - 65 616 49 86
- Główny księgowy - 65 616 49 86 /431
- Księgowość urzędu - 65 616 49 86 /413
Zespół Podatków i Opłat Lokalnych - 65 616 49 83
Z-ca Naczelnika Wydziału do spraw Podatków i Opłat Lokalnych - 65 616 49 83 / 455
Podatki i opłaty lokalne - 65 616 49 83 / 420
Podatki - księgowość osoby prawne - 65 616 49 83 / 414
Podatki - księgowość osoby fizyczne - 65 616 49 83 / 415
Podatek od środków transportowych - 65 616 49 83 / 416
Wydział Strategii, Planowania i Rozwoju - 65 616 49 84
Naczelnik Wydziału Strategii, Planowania i Rozwoju - 65 616 49 84 / 435
- Zespół Planowania Przestrzennego - 65 616 49 84 / 438
- Ochrona środowiska, decyzje środowiskowe - 65 616 49 84 / 436
- Ochrona środowiska, wycinka drzew, dotacje - 65 616 49 84 / 439
- Sprzedaż nieruchomości, lokale - 65 616 49 84 / 440
- Dzierżawy i podziały geodezyjne - 65 616 49 84 / 437
Biuro Inwestycji Kubaturowych - 65 616 49 84
- Zgłaszanie awarii oświetlenia - 65 616 49 84 / 426
- Inwestycje Kubaturowe - 65 616 49 84 / 424
- Inwestycje Kubaturowe - 65 616 49 84 / 422
Biuro Zarządzania Drogami - 65 616 49 84
Kierownik Biura Zarządzania Drogami - 65 616 49 84 / 419
Utrzymanie dróg, zajęcie pasa drogowego - 65 616 49 84 / 454
Organizacja ruchu drogowego, uzgodnienia - 65 616 49 84 / 427
Wydział Edukacji i Spraw Społecznych - 65 616 49 85
Naczelnik Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych - 65 616 49 85 / 432
- Przedszkola - 65 616 49 85 / 433
- Szkoły i sprawy społeczne - 65 616 49 85 / 434
Wydział Spraw Obywatelskich - 65 616 49 82
- Naczelnik Wydziału - 65 616 49 82 / 441
- Urząd Stanu Cywilnego - 65 616 49 82 / 403
- Dowody osobiste - 65 616 49 82 / 443
- Ewidencja Ludności - 65 616 49 82 / 442
- Ochrona p-poż., sprawy wojskowe, imprezy masowe, zgromadzenia - 65 616 49 82 / 502
Biuro Zarządzania Projektami i Funduszami - 65 616 49 87 
Kierownik Biura Zarządzania Projektami i Funduszami - 65 616 49 87 / 425
- Zamówienia publiczne - 65 616 49 87 / 423 /496
- Zarządzanie Projektami i Funduszami - 65 616 49 87 / 425
Biuro Obsługi Inwestora i Przedsiębiorcy - 65 616 49 88 / 409
Biuro Prawne - 65 616 49 88 / 497
Biuro Audytu i Kontroli - 65 616 49 88 / 429
Biuro Promocji i Komunikacji Społecznej - 65 616 49 88 / 500 
Biuro Zarządzania Kryzysowego - 65 616 49 88 / 444

Centrum Usług Społecznych w Rawiczu 
tel. 65 545 40 37, e-mail sekretariat@cusrawicz.pl
Miejsko-Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Rawiczu
tel. 65 545 40 37, e-mail ops@rawicz.eu
Specjalistyczna pomoc psychologiczna dla mieszkańców
tel. 535 519 905
Samodzielny Publiczny Zakład Opieki Zdrowotnej Centrum Rehabilitacji 
Medycznej i Ośrodek Osób Niepełnosprawnych
tel. 65 545 44 02
Zakład Wodociągów i Kanalizacji w Rawiczu sp. z o.o.
tel. 65 546 10 59, e-mail sekretariat@zwikrawicz.pl
Zakład Usług Komunalnych w Rawiczu
tel. 65 546 28 66, e-mail sekretariat@zukrawicz.pl
Gminne Centrum Usług Wspólnych w Rawiczu
tel. 573 208 386 / 573 208 398, e-mail gcuw@rawicz.pl
skrzynka ePUAP /GCUWRawicz/SkrytkaESP
Ośrodek Sportu i Rekreacji w Rawiczu
tel. 65 546 26 36 (centrala), e-mail osir@rawicz.eu
Muzeum Ziemi Rawickiej
tel. 65 545 35 75, e-mail mzr@rawicz.eu
Dom Kultury w Rawiczu
tel. 65 545 46 10 16, e-mail dk@rawicz.pl, www.dk.rawicz.pl
Rawicka Biblioteka Publiczna
tel. 65 616 49 20, e-mail biblioteka@rawicz.eu

PRZYDATNE KONTAKTY
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Powołany przez Burmi-
strza Gminy Rawicz zespół 
ds. ustalenia lokalizacji 
cmentarza komunalnego 
zakończył prace. W skład 
komisji wchodzili radni, 
pracownicy urzędu oraz 
mieszkańcy Dębna Polskiego 
krytycznie nastawieni do lo-
kalizacji nekropolii na te-
renie ich sołectwa. W trakcie 
prac rozważano kilka innych 
lokalizacji, w tym Sarnowę 
czy Łaszczyn. Ostatecznie 
zespół nie znalazł alterna-
tywnych terenów pod bu-
dowę nowego cmentarza 
ze względu na ściśle okre-
ślone warunki dotyczące lo-
kowania takich obiektów. 

Podczas prac zespół ana-
lizował nie tylko nowe loka-
lizacje pod nekropolię, ale 
również możliwości obecnego 
cmentarza. Jedną z pierwszych 
kwestii rozpatrywanych przez 
zespół była budowa kolum-
barium. Proboszcz Wojciech 
Prostak zaznaczył, że jest to 
kosztowna inwestycja, wy-
magająca dostępności terenu 
oraz powodująca problemy 
w związku z brakiem rozkładu 
urn. Ze względu na wysoki stan 
wód gruntowych lokalizacja 
nowego cmentarza okazała 
się niemożliwa m.in. w Żo-
łędnicy, Dąbrówce, Masłowie, 
Ugodzie czy Izbicach. Z kolei 
w Sarnowie głównym ogra-
niczeniem rozbudowy cmen-
tarza było zagospodarowanie 
działek sąsiadujących oraz 
podmokły charakter terenu. 
Zgodnie z planami przyszły 
cmentarz ma służyć przede 
wszystkim mieszkańcom Ra-
wicza oraz okolicznych wsi, 
m.in. Dębna Polskiego, Fol-
warku, Kątów, Masłowa, Za-
łęcza, Szymanowa i Sierakowa. 
Cztery  
potencjalne lokalizacje 

W sierpniu 2022 roku ze-
spół na podstawie analiz 
geologicznych wytypował 
cztery lokalizacje mogące 

potencjalnie nadawać się 
pod budowę cmentarza ko-
munalnego. Wśród nich były 
grunty w Dębnie Polskim, 
Szymanowie, Sarnówce i Ko-
narzewie. Radni Mariusz Su-
chanecki i Tomasz Garbaliński 
wskazywali, że Sarnówka 
może stanowić najlepszą al-
ternatywę dla Dębna Pol-
skiego. Na podstawie ich 
wniosków przewodniczący 
zespołu Marek Przybylski zo-
bowiązał się do sprawdzenia 
możliwości zakupu gruntów. 

W przypadku terenów 
w Sarnówce żaden z dzie-
więciu właścicieli gruntów 
nie wyraził chęci przepro-
wadzenia badań dotyczą-
cych głębokości zalegania wód 
gruntowych, jak i sprzedaży 
gruntów. Z kolei w Szyma-
nowie i Konarzewie argumen-
tami „przeciwko” były kwestie 
związane z dużą liczbą właś-
cicieli gruntów, podmokłym 

terenem oraz koniecznością 
jego podwyższenia, a także - 
podobnie jak w Dębnie Pol-
skim - są to tereny leśne. 

Ekspercka  
analiza 

Gmina na prośbę członków 
zespołu zleciła firmie ADREM 
EKO opracowanie wstępnego 
wytypowania potencjalnych 
lokalizacji cmentarza komu-
nalnego. Tomasz Lamperski, 
autor opracowania, wytypował 
i przeanalizował wskazane 
cztery obszary pod nekropolię. 
Największym problemem przy 
doborze potencjalnych loka-
lizacji była konieczność speł-
nienia kryterium dotyczącego 
głębokości zwierciadła wód 
gruntowych (nie wyżej niż 
2,5 m poniżej powierzchni 
terenu). W rezultacie autor 
opracowania wskazał Dębno 
Polskie jako najlepszą lokali-
zację cmentarza. 

Troje członków  
wyraziło sprzeciw

Z wnioskami zespołu ds. 
ustalania lokalizacji cmen-
tarza komunalnego nie zgo-
dziło się troje członków 
z Dębna Polskiego, którzy od 
początku prac wskazywali 
na negatywny wpływ nekro-
polii dla sołectwa. Złożyli na 
ręce przewodniczącego pismo, 
w którym wskazali, że chcą 
zmiany lokalizacji planowa-
nego cmentarza z powodów 
ekonomicznych, ekologicz-
nych i społecznych. Odmienne 
zdanie ma przewodniczący ze-
społu. 

– Nasze prace skupiły się 
na rzetelnej analizie, gdzie 
może powstać cmentarz. Na 
dziś najwięcej argumentów 
przemawia za lokalizacją 
w Dębnie Polskim, zarówno 
w kontekście spełniania wy-
mogów prawnych, jak i lo-
kalizacyjnych. Kilkanaście 

miesięcy dyskutowaliśmy nad 
różnymi opcjami i każda loka-
lizacja ma swoje wady i zalety. 
Większość członków zespołu 
oraz ekspert zewnętrzny 
wskazują, że Dębno Polskie 
tych zalet ma najwięcej. Jest 
blisko miasta, teren znajduje 
się na podwyższeniu, część 
drzew z powodu wieku będzie 
w przyszłości usuwana przez 
nadleśnictwo, a sam cmentarz 
ma mieć charakter nekropolii 
leśnej. Choć w docelowych pla-
nach uwzględniono cmentarz 
o powierzchni 9 ha, to taki 
obszar zostanie zagospoda-
rowany jako cmentarz być 
może za 150-200 lat, a nawet 
więcej. Przez kilkadziesiąt 
lat to będzie niewielki obszar 
wewnątrz lasu – mówi prze-
wodniczący zespołu Marek 
Przybylski. 

Co dalej  
z cmentarzem?

Przewodniczący zespołu 
przedstawi raport z prac ze-
społu burmistrzowi Grze-
gorzowi Kubikowi, który 
podejmie decyzje co do dal-
szych kroków związanych 
z budową nekropolii. – Nie 
brałem udziału w pracach ze-
społu, aby mógł on działać bez-
stronnie, stąd w jego składzie 
radni różnych opcji politycz-
nych, urzędnicy oraz osoby, 
które protestowały prze-
ciwko lokalizacji cmentarza 
w Dębnie Polskim. Czekam 
na raport z prac i pełną do-
kumentację. Po zapoznaniu 
się z dokumentami zaproszę 
wszystkich członków zespołu 
na spotkanie – zapowiada 
Grzegorz Kubik. 

W skład zespołu wchodzili: 
przewodniczący Marek Przy-
bylski oraz członkowie Beata 
Rak, Janusz Kryś, Mariusz Su-
chanecki, Tomasz Garbaliński, 
Małgorzata Łakomy, Elżbieta 
Skrzypek, Przemysław Brandt, 
Maria Orlińska i Bartosz Pol.

/cib

WYDAWCA: 
Urząd Miejski Gminy Rawicz
ADRES:
63-900 Rawicz, ul. Marszałka 
Józefa Piłsudskiego 21

Redaktor naczelny: 
Joanna Popielarz
Redakcja: 
Mateusz Domagała
gazeta@rawicz.eu, tel. 65 616 49 88/500
Wydanie online: www.rawicz.pl

Numer zamknięto: 05.09.2023 r.

Redakcja zastrzega sobie prawo skrótu  
i adiustacji nadesłanych tekstów 
oraz zmiany ich tytułów.

Druk: Polska Press Sp. z o.o, 
Drukarnia Poznań

Opracowanie graficzne:
gawrylo@icloud.com
AJG System, Warszawa Zapraszamy do współpracy.

SĄ OSZCZĘDNOŚCI,  
BĘDZIE DROGA NA HAZACH

CO DALEJ Z BUDOWĄ NOWEGO CMENTARZA? 

Gmina Rawicz zarezerwo-
wała 300 tys. zł na przebu-
dowę drogi w Ugodzie. Środki 
zostaną przekazane Powia-
towi Rawickiemu, który 
dzięki gminnemu wsparciu 
będzie mógł zrealizować in-
westycję na Hazach. 

- Droga jest jednym z lo-
kalnych priorytetów, miesz-
kańcy odwożą nią dzieci do 
przedszkola oraz jest łączni-
kiem Zawady-Ugoda. Z dużą 
radością przyjąłem to, że 
Gmina Rawicz zaoszczędzone 
w pierwszej połowie 2023 roku 

środki chce przeznaczyć na do-
łożenie do powiatowej drogi 
tak sporą sumę. Wierzę, że po-
wiat zrealizuje tę inwestycję 
jak najszybciej – mówi radny 
reprezentujący Hazy, Andrzej 
Walkowiak. 

/cib



09/2023 (rok XXX)     gazeta@rawicz.eu4

CZY W RAWICZU POWSTANIE OTWARTY BASEN? 

TAK SIĘ ZMIENIA POLIGON!
FOTOGRAFICZNY RAPORT Z PRAC 

Radna Powiatu Rawi-
ckiego Grażyna Kośmider 
wyszła z propozycją, aby 
starostwo podjęło się bu-
dowy otwartego basenu na 
rawickim poligonie. Według 
radnej nie tylko gminy mogą 
tworzyć takie obiekty, ale 
również samorządy powia-
towe. 

Zwróciła się w tej sprawie 
do burmistrza Rawicza Grze-
gorza Kubika z zapytaniem, 
czy jest w stanie przekazać 
bezpłatnie grunty na ten cel 

oraz złożyła interpelację do 
Starosty Rawickiego, który 
miałby być inwestorem. 

Według Grażyny Kośmider 
są możliwości, by starostwo 
aplikowało o dofinansowania, 
np. w ramach Polskiego Ładu 
lub unijnych środków na lata 
2021-2027. Radna otrzymała 
również zapewnienie od bur-
mistrza, który jest w stanie 
bezpłatnie przekazać grunty 
na rawickim poligonie na 
rzecz Powiatu. – Obecnie 
Gmina Rawicz realizuje tam 
inwestycję pod nazwą Nowy 

Poligon, co doprowadzi do po-
wstania nowej rekreacyjnej 
części gminy, z dogodnym 
układem drogowym, miej-
scami parkingowymi, atrak-
cyjnym kąpieliskiem, placem 
zabaw, oświetleniem, monito-
ringiem czy ścieżkami spacero-
wymi. Otwarty basen mógłby 
być dodatkową atrakcją i do-
pełnieniem oferty rekreacyjnej 
– wskazał Grzegorz Kubik.

Radna czeka na odpowiedź 
starosty rawickiego. Do te-
matu wrócimy.  

/cib

Trwają prace w ramach pro-
jektu Nowy Poligon. Wiele prac 
zostało już wykonanych. Jakie? 

Układ drogowy i nowe rondo

Monitoring

Urządzenia siłowni

Część alejek spacerowych

Nowe urządzenia na placu zabaw

Urządzenia bezobsługowego kompleksu wspinaczkowego
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PRACE TRWAJĄ, PIERWSZE EFEKTY JUŻ WIDOCZNE
NATURALNE OCZYSZCZANIE WODY NA POLIGONIE. 

Gmina Rawicz planuje wy-
budować budynki z miesz-
kaniami o powierzchniach 
od 30 do 60 m kw. Łącznie  
znajdzie się w nich około 100 
lokali. Poza budynkami po-
wstaną plac zabaw, miejsca 

postojowe, oświetlenie i ma- 
ła architektura. 

– Pojawiły się możliwości 
pozyskania pieniędzy w ra-
mach rządowego programu 
bezzwrotnego finansowego 

wsparcia budownictwa. Ich 
pozyskanie pozwoli nam po-
stawić nowe budynki komu-
nalne. Mamy teren przy ulicy 
Targowej w centrum miasta, 
blisko domu kultury  – wyjaśnia 
burmistrz Grzegorz Kubik.

Gmina jest już po pierw-
szym przetargu na dokumen-
tację budynków komunalnych. 
Obecnie samorząd analizuje 
oferty. To jednak nie wszystkie 
inwestycje w budownictwo 
społeczne. W niedalekiej przy-

szłości na terenie przy dworcu 
kolejowym mają stanąć bloki 
w ramach Społecznej Inicja-
tywy Mieszkaniowej. Tuż 
obok znajdzie się przedszkole 
i żłobek. 

/cib

Kompleks rekreacyjny 
na rawickim poligonie ma 
3 zbiorniki wodne, które są 
nieprzepływowe. Przebu-
dowie został poddany naj-
większy akwen, który do tej 
pory pełnił funkcję kąpie-
liska. Obecnie trwają prace 
bioremediacyjne polegające 
na naturalnym oczyszczaniu 
zbiornika. 

Czym jest  
bioremediacja?

Proces bioremediacji po-
lega na zastosowaniu prepa-
ratów mikrobiologicznych, 
czyli mikroorganizmów, które 
wpływają na chemiczne i bio-
logiczne zjawiska w zbiorniku. 
Działania mikroorganizmów 
doprowadzają do stopnio-
wego rozłożenia zanieczysz-
czeń unoszących się w wodzie, 
a także mułu zalegającego na 
dnie zbiornika. Dzięki pro-
cesowi bioremediacji moż-
liwe jest odmulenie dna, 
poprawa jakości wody oraz 
pozbawienie glonów i sinic 
pokarmu, jakim są związki 
azotu i fosforu – co powo-
duje stopniowe wyelimino-
wanie zakwitów fitoplanktonu 
z obszaru, na którym prze-
prowadzono bioremediację. 
Odpowiednio dobrane mi-
kroorganizmy występujące 
w preparatach biologicznych 
są konkurencją pokarmową 
dla glonów i sinic, więc w na-
turalny sposób będą ograni-
czać ich rozwój. Dodatkowo 
wykonany zostanie zabieg 
preparatami rozkładającymi 
odchody ptaków w miejscach 
ich gromadzenia się. 

Jak oczyścić  
wodę w kąpielisku 
na poligonie?

Podstawowym problemem 
rawickiego kąpieliska było 
dno składające się z piasku 
zmieszanego z mułem. Po 
przeprowadzeniu pierwszego 
zabiegu bioremediacji popra-
wiła się wizualnie struktura 
i kolor dna. Zniknęły zakwity 
glonów widoczne na piasku. 
Oznacza to, że zbiornik staje 
się lepszym ekosystemem.

Rezultaty  
po dwóch miesiącach  
od pierwszej aplikacji

Porównanie pomiarów  
z 23 maja br. i z 27 lipca br. po-
kazuje, że proces odmulania 
przebiega w dobrym tempie, 
a zmniejszenie osadu jest na 
poziomie 18%. Jednym z waż-
nych wskaźników jest stę-
żenie tlenu w wodzie. Przed 
pierwszą fazą oczyszczania 
strefa przydenna była właś-
ciwie beztlenową i zachodziły 
w niej procesy gnilne. Obecnie 
poziom stężenia tlenu zna-
cząco wzrósł, eliminując za-
grożenie przyduchy. 

Prace bioremediacyjne 
wykonuje firma ACS Poland  
Sp. z o. o. z Warszawy, która 
specjalizuje się w inno-
wacyjnych, ekologicznych 
technologiach w zakresie 
ochrony środowiska.

W rezultacie proces na- 
turalnego oczyszczania  
zbiornika (bioremediacja) 
ma doprowadzić do:
• stopniowego zmniej- 
szania zamulenia dna,
• poprawy warunków  
tlenowych – zlikwido- 
wania deficytu tlenu  
i zjawiska przyduchy,
• zatrzymania proce- 
sów gnilnych w osa- 
dach dennych.

BURMISTRZ GRZEGORZ KUBIK:  
W RAWICZU POWSTANĄ NOWE BUDYNKI KOMUNALNE 

Wygląd kąpieliska Poligon w Rawiczu w 2023 roku po przeprowadzeniu bioremediacji.

Wygląd obszaru kąpieliska Poligon w Rawiczu w 2020 roku.
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Nowoczesne przedszkole, 
które ma powstać u zbiegu 
ul. Piłsudskiego i Dwor-
cowej, staje się faktem. Bur-
mistrz Rawicza Grzegorz 
Kubik podpisał umowę na 
budowę przedszkola z wy-
konawcą – firmą Mprojekt 
sp. z o.o. sp. k. z Leszna. 
Przedszkole ma być gotowe 
w ostatnim kwartale 2024 
roku. 

Wybór wykonawcy trwał 
kilka tygodni, co związane 
było z procedurami odwo-
ławczymi. Ostatecznie nowo-
czesne przedszkole wykona 
firma Mprojekt sp. z o.o. sp. k. 
z Leszna za 15,7 mln zł. Gmina 
Rawicz uzyskała na ten cel do-
tację w wysokości 18 mln zł. 

Zakres umowy obejmuje 
budowę 12-oddziałowego 
przedszkola dla ok. 300 dzieci, 

z własnym placem zabaw 
i kuchnią. Budynek ma być 
2-kondygnacyjny, zasilany 
z odnawialnych źródeł energii. 
Umowa obejmuje również 
wyposażenie budynku, za-
gospodarowanie terenu oraz 
infrastrukturę towarzyszącą.

To jednak nie koniec in-
westycji w tej części miasta. 
Gmina planuje również bu-
dowę gminnego żłobka.  
– Obok przedszkola powsta- 
nie żłobek. Już szykujemy się 
do tej inwestycji. Działamy 
kompleksowo. Pierwszeństwo 
miało przedszkole ze względu 
na stan obecnych obiektów 
przedszkolnych. Pozyskaliśmy 
ogromne dofinansowanie na 
ten cel, ale cały czas praco-
waliśmy nad pozyskaniem 
środków na żłobek, aby te in-
westycje szły dwutorowo. I te 
pieniądze mamy przyrzeczone 

– wyjaśnia burmistrz Rawicza 
Grzegorz Kubik. 

Podkreśla również, że two-
rzenie miejsc w żłobkach 
i przedszkolach jest odpo-
wiedzią na potrzeby miesz-
kańców. – Poza tworzeniem 
nowych miejsc pracy skupiamy 
się na tworzeniu warunków 
do tego, żeby można było pra-
cować, pozostawiając dzieci 
w żłobku lub przedszkolu. 
Nasze długofalowe działania 
skierowane są na kompleksowe  
zaspokajanie potrzeb miesz-
kańców. Nie wszystko udaje się 
od razu, jednak krok po kroku 
rozwijamy różne obszary, od 
aktywności gospodarczej, po 
politykę prorodzinną czy inwe-
stycje w rekreację i sport, nie 
zapominając o infrastrukturze 
i mieszkalnictwie – tłumaczy 
burmistrz. 

 /cib

RUSZA BUDOWA NOWOCZESNEGO 
PRZEDSZKOLA. 
KOLEJNY BĘDZIE ŻŁOBEK

SALA SPORTOWA W SIERAKOWIE IDZIE DO REMONTU
Gmina Rawicz ogłosiła 

przetarg na przebudowę 
hali sportowej przy Szkole 
Podstawowej w Sierakowie. 
Firmy mogą składać oferty 
do 11 września. Sala na pod-
stawie opinii Powiatowego 
Inspektora Nadzoru Budow-
lanego w Rawiczu została  
zamknięta w 2021 roku. 

Choć sala została oddana 
do użytku w 2003 roku, teraz 
na pierwszy etap jej remontu 
trzeba wydać kilkaset ty-
sięcy złotych. Obecnie na ten 
cel zostało przeznaczonych 
360 tys. zł. To środki, jakie 

w gminnym budżecie zostały 
zaoszczędzone po pierwszej 
połowie 2023 roku. 

Ekspertyza dotycząca stanu 
hali sportowej wykazała, że 
podczas budowy pojawił 
się szereg błędów, m.in. po-
łączenia słupów głównych 
z ryglami zostały wykonane 
niezgodnie z założeniami 
w dokumentacji projektowej. 
Gmina ma już gotową doku-
mentację projektową, która 
była niezbędna, aby wykonać 
naprawy. 

Obiekt został oddany do 
użytkowania w 2003 r. 

/cib
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Z cyklu... ciekawostki z Rawicza i okolic

Cukiernia Joker z Miej-
skiej Górki otworzyła na 
rawickim rynku kawiarnię 
z ogródkiem wiedeńskim. 
Zgodnie z planami właś-
cicieli lokal ma działać 
nie tylko latem, ale 
i w okresie zimowym. Nowa 

kawiarnia funkcjonuje na 
parterze rynkowej kamie-
nicy w miejscu, w którym 
dotąd działał sklep ze 
sprzętem RTV i AGD.

To kolejna kawiarnia, która 
w tym sezonie ubogaciła ra-

wicki rynek. Warto przy-
pomnieć, że z początkiem 
wakacji przy fontannie na 
rynku pojawił się punkt ga-
stronomiczny, który latem 
ma pełnić funkcję sezonowej 
kawiarenki, a zimą mobilnej 
pączkarni.     /cib

OTWORZYŁA SIĘ NOWA KAWIARNIA 

Ciepłe wakacyjne dni 
dały nam wiele możli-
wości do korzystania 
z ich uroków, schyłek lata 
jednak nie oznacza koniecz-
ności przerwania podróż-
niczych zapałów. Przez 
Rawicz biegną turystyczne 
szlaki – o zasięgu gminnym, 
powiatowym, ale także te 
dalekobieżne. W czasie 
wciąż jeszcze sprzyja-
jącej podróżowaniu aury, 
warto wybrać się w trasę 
prowadzącą przez cha-
rakterystyczne dla Wiel-
kopolski tereny.

Ziemiański Szlak Rowe-
rowy ma 245 km długości 
i tworzy pętlę w południowej 
części województwa wiel-
kopolskiego, łącząc licznie 
występujące w tym rejonie 
ziemiańskie dworki i pa-
łace – dawne szlacheckie 
posiadłości, zabytkowe koś-
cioły, wiatraki, stadniny koni, 
sielskie krajobrazy z przy-
drożnymi kapliczkami, po-
mnikami przyrody. Szlak 

swój początek ma w Mosinie 
koło Puszczykowa i rozdziela 
się w dwóch kierunkach, 
skąd można wybrać wariant 
prowadzący przez Leszno 
lub przez Gostyń. Po drodze 
można napotkać charakte-
rystyczne dla wielkopolskiej 
wsi widoki, tereny leśne, re-
zerwaty przyrody, czy parki 
krajobrazowe. Szlak, w naj-
dalej na południe wysuniętej 
części, prowadzi m. in. przez 
kilka miejscowości gminy Ra-
wicz, w tym: Żołędnicę, Łasz-
czyn, Sierakowo, Rawicz, 
oraz Osiedle Sarnowa. Jak 
wiemy, na tym terenie znaj-
duje się wiele cennych tu-
rystycznie atrakcji naszego 
regionu. Zespoły dworskie, 
wiatrak, czy obiekty sakralne 
na ziemi rawickiej tworzą 
wiejski krajobraz kulturowy 
składający się na ogólny cha-
rakter obszaru.  

Oprócz bogactwa wa-
lorów przyrodniczych i za-

bytków, na trasie czeka na 
cyklistów wiele rowerowych 
wyzwań w postaci różno-
rodności odcinków długiej 
drogi, co również jest war-
tością dla miłośników jazdy 
na rowerze. Szlak przemie-
rzać można na wiele spo-
sobów pamiętając o tym, 
że do trasy można włączyć 
się w dowolnym jej frag-
mencie, a jego bieg w terenie 
wyznacza znak roweru na 
białym tle z zielonym kie-
runkowym znakiem tury-
stycznym.

Wyprawa śladem szla-
checkich posiadłości może 
przyprawić o chwilę zadumy, 
a także dostarczyć przeżyć 
podczas treningu fizycznego 
na rowerowym siodełku. 
Wystarczy motywacja oraz 
umiarkowana pogoda, aby 
zrealizować wycieczkę z po-
mysłem.

ZIEMIAŃSKI 
SZLAK ROWEROWY
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FESTIWAL MUZYKÓW LUDOWYCH
20 sierpnia zakończył się trzy-

dniowy muzyczny maraton pod 
nazwą Festiwal Muzyków Ludo-
wych. Dziękujemy wszystkim, 
którzy włączyli się w organizację 
tego wyjątkowego widowiska – arty-
stom, współorganizatorom, widzom, 
którzy stworzyli niepowtarzalną at-
mosferę.

Gratulujemy wszystkim, którzy za-
prezentowali swoje talenty w Rawiczu. 
Gratulujemy również uczestnikom 
4. edycji konkursu SMAK TRADYCJI. 
Dzięki Wam było pysznie. Prezentu-
jemy fotorelację z wydarzenia.

W ramach wydarzenia odbyły się 
2 konkursy: maraton dudziarski 
i przegląd tańców regionalnych.

Drugiego dnia festiwalu 
wystąpiły Trebunie-Tutki.
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POZNALIŚMY „SMAK TRADYCJI 2023”

FESTIWAL MUZYKÓW LUDOWYCH

20 sierpnia podczas Festiwalu 
Muzyków Ludowych w parku Domu 
Kultury w Rawiczu rozstrzygnięto 
czwartą edycję konkursu na pro-
dukt regionalny Gminy Rawicz. 
Głównym celem konkursu jest 
poszukiwanie i ochrona przed 
zapomnieniem gminnych prze-
pisów regionalnych i tradycyjnych, 
a także produktów charaktery-
stycznych dla naszego regionu, 

które mogą stać się jego wyjąt-
kową wizytówką.

Po ocenie 10 produktów komisja 
konkursowa w składzie: Teresa Palacz 
– Kierownik Narodowego Instytutu 
Dziedzictwa oddziału terenowego 
w Poznaniu, Grzegorz Kubik – Bur-
mistrz Gminy Rawicz, Tomasz Bzdęga 
– Kucharz Polski 2007, Grażyna Ko-
nopka – Prezes Stowarzyszenia Ze-

społu Regionalnego „Wisieloki”, 
Adriana Miara – Dyrektor Muzeum 
Ziemi Rawickiej oraz Julita Augu-
styniak – Kierownik Biura Obsługi 
Inwestora i Przedsiębiorcy Urzędu 
Miejskiego Gminy Rawicz, przyznała 
nagrody za I miejsce w każdej z IV ka-
tegorii:

Kategoria I: 
produkty regionalne 

pochodzenia zwierzęcego

I miejsce i nagrodę w wysokości 
1000 zł przyznano Domowi Dzien-
nego Pobytu w Rawiczu za produkt: 
rolady/zrazy wołowe.

Kategoria II: 
produkty regionalne 

pochodzenia roślinnego
I miejsce i nagrodę w wysokości 

1000 zł przyznano Kołu Gospodyń 
Wiejskich Zielona Wieś „Nagietkowe 
Wariacje” za produkt: pyry z kapustą 
i boczkiem.

Kategoria III: 
napoje regionalne

I miejsce i nagrodę w wysokości 
1000 zł przyznano Kołu Gospodyń 
Wiejskich wsi Zawady „Fajne Babki” 
za produkt: pigwówka Fajnych Babek.

Kategoria IV: 
inne produkty regionalne

I miejsce i nagrodę w wysokości 
1000 zł przyznano Kołu     Gospodyń 
Wiejskich Dębno Polskie za produkt: 
zupa szczawiowa.

Organizatorem konkursu był Urząd 
Miejski Gminy Rawicz oraz Muzeum 
Ziemi Rawickiej. Patronat nad kon-
kursem objęła Polska Izba Produktu 
Regionalnego i Lokalnego z siedzibą 
w Warszawie, która przekazała ku-
linarne publikacje dla uczestników 
konkursu.      /red

Jacek Hałas w swoim 
koncertowym żywiole.
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Trwają całoroczne, ogól-
nopolskie obchody 160. rocz-
nicy wybuchu powstania 
styczniowego. Wpisuje się 
w nie projekt historyczno-
-edukacyjny realizowany 
przez Muzeum Ziemi Rawi-
ckiej we współpracy z Ze-
społem Szkół Zawodowych 
w Rawiczu, Oddziałem PTTK, 
Stowarzyszeniem Aktywnych 
Kobiet „No i Co”, a także so-
łectwami w Łaszczynie i Ży-
licach. Celem projektu pn. 
„Stefan Bobrowski na ziemi 
rawickiej – upamiętnienie 
przywódcy powstania stycz-
niowego” jest popularyzacja 
wiedzy o bohaterze naro-
dowym, jednym z prekur-
sorów polskiej konspiracji, 
który 160 lat temu zginął 
w pojedynku w okolicy Żylic 
i został potajemnie pocho-
wany na przykościelnym 
cmentarzu w Łaszczynie.

Koordynatorem projektu, 
dofinansowanego ze środków 
Biura „Niepodległa” jest Dy-
rektor Muzeum, Pani Ad-

riana Miara – Realizujemy 
wszechstronne działania po-
pularyzatorskie, adresowane 
do różnych grup odbiorców: 
mieszkańców oraz turystów, 
młodzieży, seniorów, miłoś-
ników turystyki rowerowej. 
Szczególny nacisk kładziemy 
na konteksty regionalne bio-
grafii Stefana Bobrowskiego. 
Dotychczas przeprowadzi-
liśmy kilkanaście lekcji muze-

alnych w szkołach i prelekcji 
tematycznych dla osób doro-
słych, odbył się rocznicowy 
wykład na temat dziejów po-
wstania styczniowego, roli 
w nim stronnictw „białych” 
i „czerwonych”, w trzech loka-
lizacjach zaprezentowaliśmy 
plenerową wystawę eduka-
cyjną, a w miejscach pamięci 
związanych z Bobrowskim 
ustawiliśmy turystyczne tab-

lice informacyjne z mapami. 
Wymieniając zadania, Dy-
rektor Muzeum podkreśla 
jednocześnie ich prospołeczne 
znaczenie, zaangażowanie lo-
kalnej społeczności z sołectw 
oraz szkoły, której patronuje 
Stefan Bobrowski.

Muzealny projekt to także 
działania w obszarze turystyki 
kulturowej. W kwietniu br. zo-
stały zorganizowane spacery 
piesze i rajd rowerowy „szla-
kiem upamiętnienia Stefana 
Bobrowskiego”, natomiast 
13 sierpnia grupa rawiczan 
i mieszkańców sołectw wy-
ruszyła na trasę z Łaszczyna 
przez Żylice do leśnego „ka-
mienia Bobrowskiego”. W pro-
gramie wydarzenia była też 
prelekcja historyczna, wizyta 
na cmentarzu w Łaszczynie 
przy grobie przywódcy po-
litycznego powstania oraz 
piknik integracyjny.

Kolejne działania tury-
styczne zostały zaplanowane 

na wrzesień. Przez cały mie-
siąc wystawa plenerowa 
„Stefan Bobrowski na ziemi 
rawickiej...” będzie prezento-
wana na skwerze przy świet-
licy w Żylicach. W sobotę, 23 
września na trasę z Rawicza 
przez Łaszczyn, Konarzewo, 
Kawcze do „kamienia Bobrow-
skiego” i Żylic wyruszy rajd ro-
werowy, współorganizowany 
przez Muzeum, Oddział PTTK 
i Zespół Szkół Zawodowych 
w Rawiczu. Zapisy prowadzi 
Oddział Polskiego Towarzy-
stwa Turystyczno-Krajoznaw-
czego w Rawiczu. Udział 
w rajdzie i innych działaniach 
projektowych jest bezpłatny.

Projekt „Stefan Bobrowski 
na ziemi rawickiej – upamięt-
nienie przywódcy Powstania 
Styczniowego” dofinanso-
wano ze środków Biura „Nie-
podległa” w ramach Programu 
Dotacyjnego „Powstanie Stycz-
niowe 1863-1864”. 

/MZR

EUROPEJSKIE DNI DZIEDZICTWA NA PLACU 
RAWICKIEJ SYNAGOGI

NA HISTORYCZNYM SZLAKU PAMIĘCI 
O STEFANIE BOBROWSKIM
ROCZNICOWY PROJEKT MUZEUM ZIEMI RAWICKIEJ 
– DZIAŁANIA KRAJOZNAWCZE

Zapraszamy mieszkańców 
do udziału w kolejnej edycji 
Europejskich Dni Dziedzi-
ctwa. Ich motywem prze-
wodnim w Rawiczu w tym 
roku będzie odkrywanie 
wielokulturowej przeszłości 
miasta. 17 września Muzeum 
Ziemi Rawickiej w partner-
stwie z Gminą Rawicz oraz 
Towarzystwem Przyjaciół 
Rawicza organizuje wyda-
rzenia upamiętniające dzieje 
rawickich Żydów: spacer te-
matyczny oraz spotkanie 
na placu przy Wałach Koś-
ciuszki, gdzie do 1941 roku 
stała synagoga.

Działania będą prowa-
dzone w ramach projektu 
„Plac Rawickiej Synagogi – 
upamiętnienie społeczności 
rawickich Żydów”, na którego 
realizację Muzeum Ziemi Ra-
wickiej uzyskało grant Stowa-
rzyszenia Żydowski Instytut 
Historyczny w Polsce. Ponadto 
stanowią zwieńczenie kolej-
nych etapów akcji społecznej 
pod hasłem „Wspólnie przy-
wracamy pamięć”. Powyższe 
inicjatywy mają związek 

z prowadzonymi w latach 
2018 i 2019 pracami rewita-
lizacyjnymi i odkryciem pod 
powierzchnią zachodniego 
odcinka zabytkowych plant 
gruzu z murów zniszczonej 
w czasie okupacji synagogi, 
a także tłucznia z żydowskich 
płyt nagrobnych (macew) 
z dawnego cmentarza w Sie-
rakowie. To jedne z nielicz-
nych śladów zapomnianego 
materialnego dziedzictwa spo-
łeczności rawickich Żydów. 
W efekcie wielomiesięcznych 
prac prowadzonych przez wo-
lontariuszy i archeologów 
wydobyto i oczyszczono ok. 
40 ton materiału. Najcen-
niejsze odłamki piaskowco-
wych płyt z zachowanymi 
elementami liter, polichromii 
i symboli zostały zdepono-
wane w Muzeum Ziemi Ra-
wickiej. Wybrane fragmenty 
można oglądać na ekspozycji 
w holu ratusza.

Inicjatywą Towarzystwa 
Przyjaciół Rawicza było na-
danie w 2019 roku nazwy 
„Plac Rawickiej Synagogi” pla-
cowi pomiędzy Wałami Koś-
ciuszki i ul. Kopernika, na 

którym w latach 1889-1941 
stała synagoga. Została oddana 
do użytku przez gminę wyzna-
niową 19 września 1889 roku. 
Do tej daty będą nawiązywać 
wydarzenia w ramach EDD, 
w szczególności spotkanie 
na placu, podczas którego 
nastąpi oficjalnie zostaną za-
prezentowane tablice pamiąt-
kowe, dokumentujące dzieje 
synagogi i społeczności ży-
dowskiej w naszym mieście. 
Oprócz wielkoformatowych 
tablic w przestrzeni placu bę-
dzie umieszczona instalacja 
artystyczna zawierająca gruz 
z murów synagogi.   

Oprócz wydarzenia w ra-
mach Europejskich Dni 
Dziedzictwa Muzeum Ziemi 
Rawickiej zaprasza na cykl je-
siennych prelekcji tematycz-
nych i lekcji dla młodzieży pod 
hasłem „spotkanie z historią 
i kulturą rawickich Żydów”.

Projekt pn. „Plac Rawickiej 
Synagogi – upamiętnienie spo-
łeczności rawickich Żydów” 
został dofinansowany przez 
Stowarzyszenie Żydowski In-
stytut Historyczny w Polsce. 

 /MZR
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Z Rawicza pod dach 
„Króla Wełny”

Otto Gehling przyszedł 
na świat w Rawiczu, w dniu  
21 grudnia 1849 r. Choć pocho-
dził z ubogiej rodziny, to  jego 
rodzice starali się zrobić co 
w ich mocy, by syn odebrał sta-
ranne wykształcenie i zdobył 
cenny fach. W wieku 11 lat 
Otto rozpoczął naukę w ra-
wickim Gimnazjum (obecnie 
Szkoła Podstawowa nr 3). 
Tu odkrył pasję, która miała 
ukształtować jego całe życie 
– architekturę. Chłopca fascy-
nowały wszystkie praktyczne 
aspekty sztuki budowania. 
Nie potrafił jednak odkryć 
w sobie miłości do teorii. Nie 
oznacza to, że nie próbował. 
Pokierowany przez nauczy-
cieli, w wieku 16 lat opuścił Ra-
wicz i udał się do stolicy kraju, 
Berlina, by tam studiować bu-
downictwo w tamtejszej Bau-
akademie. Nadal jednak nie 
potrafił pokochać abstrakcyj-
nych założeń teoretycznych. 
Szybko porzucił studia, nie 
zaliczywszy żadnego seme-
stru. Ta swego rodzaju „od-
rzucona miłość” miała się na 
nim w przyszłości zemścić.

Zniechęcony akademi-
ckim podejściem do archi-
tektury Otto zamieszkał we 
Wrocławiu, gdzie zdobywał 
praktyczne doświadczenie 

na budowach. Tu jego wy-
obraźnię oraz kreatywne 
spojrzenie na kwestie archi-
tektoniczne docenił łódzki 
fabrykant, Juliusz Heinzl 
(kilkanaście lat później wy-
różniony tytułem barona 
von Hohenfels). Heinzl był 
nie byle kim. Ten błyskotliwy 
biznesmen swój imponujący 
majątek budował u boku zna-
nego w całej Europie twórcy 
imperium włókienniczego, 
Karola Scheiblera zwanego 
potocznie Królem Bawełny 
(uwiecznionego przez naszego 
noblistę, Władysława Rey-
monta w „Ziemi Obiecanej”). 
Po pewnym czasie Heinzl ot-
worzył swój samodzielny bi-
znes, przechodząc do historii 
Łodzi jako „Król Wełny”.

U „Króla Wełny” Otto Geh-
ling został zatrudniony jako 
majster ciesielski i murarski. 
Z czasem zyskał zaufanie swo-
jego pryncypała. Zaufanie na 
tyle duże, że w 1882 r. Heinzl 
wyraził zgodę na to, by Otto 
poślubił jego córkę, Paulinę.
Łódzkie  
cuda architektury

Ślub Otto Gehlinga z Pau-
liną Heinzl stanowił nie lada 
wydarzenie w życiu towarzy-
skim Łodzi; oto na ślubnym 
kobiercu stawała córka wiel-
kiego fabrykanta oraz twórca 
świeżo wybudowanych, przy-

kuwających uwagę Łodzian 
budynków. Chwilę przed za-
warciem małżeństwa Otto 
Gehling zdołał bowiem za-
kończyć dwa ciekawe przed-
sięwzięcia.

Pierwsze z nich powstało 
przy ul. Przejazd 15/17 
(obecnie ul. Tuwima). Tuż 
po przeprowadzce do Łodzi, 
twórca kupił mały domek. 
Następnie w kilka lat przebu-
dował go na tyle znacząco, iż 
niepozorny budynek uzyskał 
wygląd okazałej rezydencji. 
To w niej pochodzący z Ra-
wicza architekt zamieszkał 
wraz ze swoją rodziną. Tuż 
obok wybudował jeszcze sto-
larnię i tartak, które stanowiły 
zalążek późniejszego przed-
siębiorstwa budowlanego, 
jednego z najważniejszych 
w Łodzi. (Warto nadmienić, że 
po śmierci Gehlinga jego willa 
popadała w coraz to większą 
ruinę. Być może skończyłoby 
się to jej rozbiórką, gdyby nie 
decyzja z 2016 r. o rewitali-
zacji budynku.  Rezydencja 
odzyskała swój dawny blask, 
dzięki czemu możemy po-
dziwiać dzieło Rawiczanina 
w takim kształcie, jakie nadał 
mu twórca. Obecnie w bu-
dynku mieści się Konsulat 
Austrii). 

Kolejnym wielkim dziełem 
Otto Gehlinga była rezydencja, 

jaką zaprojektował dla swego 
teścia (zwana potocznie Pa-
łacem Heinzla). Budynek wy-
budowano w 1882 r. w jednym 
z najbardziej reprezenta-
cyjnych miejsc Łodzi - przy 
ul. Piotrkowskiej. Obecnie 
miejsce to służy mieszkańcom 
jako Urząd Miasta Łodzi. Gro-
madzą się przed nim liczni tu-
ryści, fotografujący się przy 
stojącym obok pomnikiem – 
ławeczką, przedstawiającym 
Juliana Tuwima. 

W kolejnych latach Geh-
ling zasłynął i z innych reali-
zacji. Na przełomie XIX i XX 
w. zaprojektował m. in. Salę 
Koncertową, później prze-
kształconą na łódzką filhar-
monię (ze względu na fatalny 
stan techniczny budynek 
wyburzono w latach 90. XX 
wieku). Na miejskim cmen-
tarzu odpowiadał za realizację 
okazałych grobowców dla za-
służonych rodów łódzkich 
- Henizlów i Moenke. Uczestni-
czył też w gruntownej przebu-
dowie kościoła Zesłania Ducha 
Świętego przy pl. Wolności. 
„Zemsta”  
po latach

Kiedy Otto Geh-
ling rozwijał swoją 
karierę, przypo-
mniała o sobie jego 
„odrzucona miłość” 
– teoria architektury. 

„Zemsta” dokonała się „rę-
kami” prawa: obowiązujące 
w Rosji przepisy budowlane 
(Łódź leżała wówczas w za-
borze rosyjskim) zakazywały 
Rawiczaninowi projektowania 
budynków, gdyż… nie posiadał 
wykształcenia akademickiego. 
W efekcie, część prac Gehlinga 
(aby w ogóle mogła powstać) 
musiała zostać oficjalnie przy-
pisana innym osobom. Dzięki 
zachowanym materiałom, nie-
które z tych dzieł (np. część do-
robku Hilarego Majewskiego) 
możemy z dużym prawdo-
podobieństwem przypisać 
pochodzącemu z Rawicza 
twórcy. Większość jednak za-
liczona została do spuścizny 
innych autorów. Gehlingowi 
udało się znaleźć kompromi-
sowe (choć kosztowne dla jego 
dumy) wyjście z sytuacji - za-
trudnił architekta, który syg-
nował jego projekty. Dzięki 
temu wybiegowi, Otto mógł 
występować jako współautor 
własnych dzieł. Gehling po-
trafił umiejętnie dobierać 
sobie współpracowników. 
Świetnie się z nimi rozumiał 
i uzupełniał, dzięki czemu 
wspólnie odnosili sukcesy 
w świecie architektury. Dowód 
tego to m.in. zwycięstwo 
w konkursie na projekt Domu 
Towarzystwa Ubezpieczenio-
wego „Rosja” w Warszawie, 
położonego przy prestiżowej 
ulicy Marszałkowskiej (bu-
dynek nie przetrwał II wojny 
światowej, został podpalony 
przez Niemców po zakoń-
czeniu powstania warszaw-
skiego). Kiedy wydawało się, 
że nic nie zakłóci kariery po-
chodzącego z Rawicza twórcy, 
nadszedł niespodziewany cios. 

Był rok 1904. Na za-
pleczu jednego z budynków 
firmy Gehlinga został zapró-
szony ogień. Olbrzymi pożar 
strawił budynki, materiały, 
dokumenty. W akcji gaśniczej 
śmierć poniosło 8 strażaków. 
Cios był tak potężny, że zakład 
nie zdołał już się podnieść. 
Zresztą, sam Gehling nie miał 
już chyba sił na walkę o odbu-
dowę firmy. W 1910 r. posta-
nowił zawiesić jej działalność. 
Strapiony i coraz bardziej 
schorowany zmarł 27 maja 
1917 r.  w Łodzi. Pochowano 
go na miejscowym cmentarzu 
ewangelickim. Do dziś stoi tam 
jego rodzinny 
grobowiec.

Tomasz Musielak

OTTO GEHLING - RAWICZANIN, 
KTÓRY ZMIENIŁ ŁÓDŹ

Nasza historia
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Rozstrzygnięte zostały 
dwa fascynujące konkursy 
konstruktorskie, zorga-
nizowane przez Rawicką 
Bibliotekę Publiczną we 
współpracy z Centrum Nauki 
Kopernik. 

Pierwszy z nich, kon-
kurs „Wieża XXL”, odbył się  
28 lipca br., a drugi, noszący 
tytuł „Równowaga”, miał 
miejsce 18 sierpnia. Kon-
kursy przyciągnęły uwagę 
zarówno młodych konstruk-
torów, jak i ich opiekunów. 
Obydwa wydarzenia stano-
wiły dla uczestników wyjąt-
kową okazję do rozwijania 
umiejętności, współpracy oraz 
pasji do nauki.

Konkurs  
"Wieża XXL"

Zadaniem uczestników 
było zbudowanie wieży,  a do 
dyspozycji mieli wyłącznie 
słomki jako materiał budow-

lany. Celem konkursu było 
nie tylko osiągnięcie impo-
nującej wysokości, ale przede 
wszystkim zapewnienie wieży 
zdolności utrzymania deli-
katnej pianki na jej szczycie. 
Konstrukcje były naprawdę 
ciekawe, a współzawodni-
ctwo pomiędzy uczestnikami 
sprawiło, że atmosfera była 
twórcza oraz pełna zapału.

Wyniki I tury konkursu 
"Wieża XXL":

I miejsce: Ela i Piotr Nieradka,
II miejsce: Dominika i To-
masz Maćkowiak,
III miejsce: Milena i Kata-
rzyna Maćkowiak.

Wyniki II tury konkursu 
"Wieża XXL":

I miejsce: Adam i Anna Py-
czak,
II miejsce: Michał i Paweł 
Kopeć,
III miejsce: Tomasz i Łu-
kasz Kowalińscy.

Konkurs  
"Równowaga" 

W tej odsłonie przygody 
konkursowej pary uczest-
ników zmierzyły się z wyzwa-
niem zbudowania trwałego 
mostu wiszącego, zacho-
wującego równowagę, by 
umożliwić drewnianemu sa-
mochodzikowi bezpieczną 
przeprawę. Było to dosko-
nałe pole do rozwijania umie-
jętności konstrukcyjnych, 
kreatywnego myślenia i ko-
operacji.

Wyniki I tury konkursu 
"Równowaga":

I miejsce ex aequo: Borys 
i Angelika Dąbrowicz oraz 
Wojciech i Janette Jar-
czewscy.
Wyróżnienia: Stanisław 
i Malwina Pawlak oraz Li-
liana i Alan Mosiek.

Wyniki II tury konkursu 
"Równowaga":

I miejsce: Maciej Rylik 
i Marta Frąckowiak.

Oba konkursy odbyły się 
w dwóch turach, w których 
udział wzięły duety: dziecko 
do lat 11 wraz z opiekunem. 
Z ogromnym zaangażowaniem 
oraz kreatywnością uczestnicy 
rywalizowali o główne na-
grody w postaci voucherów 
do Centrum Nauki Kopernik 

oraz do Planetarium Centrum 
Nauki Kopernik. Oprócz vo-
ucherów każdy z uczest-
ników, niezależnie od zajętego 
miejsca, otrzymał grę bądź 
zestaw konstruktorski do sa-
modzielnego konstruowania 
w domu.

 /RBP

PODSUMOWANIE DWÓCH WAKACYJNYCH 
KONKURSÓW KONSTRUKTORSKICH 
W RAWICKIEJ PRZESTRZENI SOWA
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PROGRAM CZYSTE POWIETRZE
SPRAWDŹ OFERTĘ NA SWOJE NOWE ŹRÓDŁO CIEPŁA

Prosimy naszych Wnio-
skodawców i Beneficjentów 
o rozwagę w wyborze do-
stawcy i firmy instalacyjnej 
do wykonania wymiany 
źródła ciepła z dofinanso-
waniem programu „Czyste 
Powietrze”. 

Płacicie Państwo za zakup 
i montaż nowego źródła ciepła 
np. pompy ciepła – i refinan-

sujecie zrealizowane zadanie 
z przyznanej i należnej Wam 
dotacji w ramach programu 
„Czyste Powietrze”!

Niestety, zdarzają się na 
rynku usług nieuczciwy wy-
konawcy, którzy oferują usługi 
i produkty niskiej jakości oraz 
zawyżają ceny. 

Zwracamy uwagę, że wybór 
firmy sprzedającej urządzenie 
jak i wykonującej jego montaż 

należy do Państwa - naszych 
Wnioskodawców i Benefi-
cjentów. 

Prosimy Państwa o ostroż-
ność i rozwagę, w szczegól-
ności w przypadku oferty 
akwizytorów na instalację 
źródła ciepła, w tym POMPY 
CIEPŁA. Nieuczciwi sprze-
dawcy proponują niedopa-
sowane do Waszego domu 
i potrzeb – niskiej jakości 

urządzenia, które w okresie 
grzewczym zużywają dużo 
prądu, a ich trwałość i jakość 
jest słaba. 

Prosimy o dokładne i uwa- 
żne sprawdzenie firmy i jej 
oferty jeszcze przed podpisa-
niem umowy, w szczególności, 
jeśli mają Państwo jakiekol-
wiek wątpliwości co do:
- oferowanej ceny usługi i pro-
duktu,
- oferowanych parametrów 
urządzenia lub instalacji,
- oferowanych warunków ser-
wisowych i gwarancji.

Prosimy o uważność i po-
dejmowanie decyzji bez 
pośpiechu, w konsultacji 
z gminnym punktem kon-
sultacyjno – informacyjnym, 
sołtysem lub regionalnie 
funkcjonującym wfośigw. 
Warto sprawdzić parametry 
urządzenia i jego rzeczywistą 
cenę w internecie. Można 
także porozmawiać ze znajo-
mymi i sąsiadami, którzy taki 
proces inwestycyjny mają już 
za sobą. Warto też skorzystać 

z funkcjonującej w ramach 
programu „Czyste Powietrze” 
tzw. listy ZUM (listy zielonych 
urządzeń i materiałów) - do-
stępnej online pod adresem 
https://lista-zum.ios.edu.pl/, 
która zawiera zweryfikowane 
urządzenia i materiały o po-
twierdzonej jakości. Przede 
wszystkim warto współpra-
cować z firmami poleco-
nymi i znanymi na lokalnym 
rynku. 

Prawidłowo zrealizo-
wana inwestycja z dotacją 
z programu „Czyste Powie-
trze” to niższe koszty ciepła 
w Waszych domach, a tym 
samym niższe wydatki na 
ogrzewanie. Zależy nam na 
Państwa bezpieczeństwie 
i wyłącznie korzyściach 
uzyskanych z programu 
„Czyste Powietrze”.

Życzymy Państwu spotkań 
wyłącznie z rzetelnymi fir-
mami i satysfakcji ze zreali-
zowanej inwestycji! 

Ministerstwo Klimatu
 i Środowiska

Uwaga

Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej (NFOŚiGW) nie pro-
muje konkretnych firm sprzedających urządzenia, instalacyjnych oraz wykonawczych. 

Państwa nieufność powinno wzbudzić powoływanie się firmy na partnerstwo 
z NFOŚiGW w programie priorytetowym „Czyste Powietrze”, co nie ma uzasadnienia 
w praktyce. 

Bezpośrednimi partnerami operacyjnymi w programie „Czyste Powietrze” w od-
niesieniu do NFOŚiGW są wojewódzkie fundusze ochrony środowiska i gospodarki 
wodnej (wfośigw) oraz GMINY (w programie „Czyste Powietrze” uczestniczy ponad 
86% gmin w skali Polski), a także wybrane banki, wskazane na stronie internetowej: 
czystepowietrze.gov.pl.



09/2023 (rok XXX)     gazeta@rawicz.eu14

ZACZYTANI... ...ZACZYTANI

KIRAN MILLWOOD HARGRAVE 
DRZEWO TAŃCA

FELICIA BERLINER
SZMUC

HEIDI MCLAUGHLIN
POWRÓT DO CAPE HARBOR. 
MIŁOŚĆ MIMO WSZYSTKO Szmuc to debiutancka 

powieść Felicii Berliner. 
To wciągająca, zuchwała, 
głęboko emocjonalna i za-
bawna opowieść o dziew-
czynie, która odnajduje 
swoje miejsce, nawią-
zuje łączność ze swoim 
ciałem, językiem, rodziną 
i światem.

Szmuc w tłumaczeniu 
znaczy brud, nieczystość, 
nieprzyzwoitość. To prowo-
kacyjna powieść o uzależ-
nionej od pornografii młodej 
kobiecie należącej do orto-
doksyjnej społeczności no-
wojorskich chasydów. 

Rajzla główna bohaterka 
książki marzy o wolności 
i spełnieniu swoich ambicji, 
ale sztywne zasady obowią-
zujące w jej środowisku zmu-
szają do ukrywania pragnień. 
Kiedy odkrywa świat porno-
grafii, jej życie nabiera nie-
znanych wcześniej barw. 
Rozpoczyna mroczną i nie-
bezpieczną podróż. Czy uda 
się jej pogodzić coraz większe 
zainteresowanie swoją sek-
sualnością z oczekiwaniami 
– rodziny?

Książka ukazuje w jakiej 
pozycji w społeczeństwie 
chasydów – znajduje się 
kobieta. Rola jej jest ogra-
niczona - ma rodzić dzieci, 
dbać o męża i zajmować się 
domem. Za niektóre czyny 
płeć piękna jest tępiona. 
Takie wartości przekazy-
wane są od małego, dlatego 
dla studiujących Torę to na-
turalna kolej rzeczy. Główna 

bohaterka po kryjomu, w de-
likatny sposób stara się liznąć 
innego świata, który wydaje 
jej się dużo ciekawszy. Ma 
wrażenie, że nie pasuje do 
świata chasydów i do swojej 
konserwatywnej rodziny. Czy 
będzie miała na tyle odwagi, 
aby sprzeciwić się obowią-
zującym normom jej religii 
i żyć po swojemu? 

Książka pozostawia czytel-
nika z przemyśleniami nad 
własnym życiem. Czuję, że 
szybko nie zapomnę o tej po-
zycji literackiej. Ciekawa je-
stem jakie emocje dostarczy 
Państwu Felicia Berliner 
w książce o wymownym ty-
tule Szmuc. Jeszcze nigdy nie 
czytałam podobnej książki, 
którą serdecznie polecam.

M. Krzyżosiak

Powieść Heidi Mclaughlin 
Powrót do Cape Harbor. 
Miłość mimo wszystko to 
piękna książka o sile miłości, 
która, jeżeli jest prawdziwa 
nie gaśnie nigdy. Bywa, że 
człowiek podejmuje życiowe 
decyzje uwzględniając dobro 
innych a nie swoje. Jak się 
na tym wychodzi? Zazwyczaj 
kończy się to katastrofą.

Od piętnastu lat Brooklyn 
nie była w Cape Harbor, 
gdy wypadek zabrał miłość 
jej życia Austina Woodsa 
całkowicie skupiła się na 
wychowaniu córki. Ciąg 
niefortunnych wydarzeń, 
niefortunnych decyzji, nie-
dopowiedzeń, które położyły 
się cieniem na jej życiu i całej 
paczki przyjaciół. Wie, że nie 
będzie łatwo. Najlepszy przy-
jaciel Austina Holmes, nadal 
mieszka w Cape Harbor. Broo-
klyn wciąż nie potrafi o nim 
zapomnieć od nocy, którą spę-
dzili razem - tej samej, gdy 
oboje stracili Austina. Roz-
dzieleni przez tragedię i po-
czucie winy, spotykają się 
znów, by wspólnie pracować 
przy projekcie odnowienia 
starego zjazdu Driftwood 
Inn, odkrywają, że odbudo-
wują również coś innego. 
Brooklyn pragnie odnaleźć 
drogę do szczęścia, ale by tak 
się stało, musi najpierw pogo-
dzić się z przeszłością. Kobieta 
musi wyjaśnić kilku osobom 
powody dawnych decyzji, 
bo jej decyzje wielu zraniły 

i sprawiły, że te rany rzuto-
wały później na dorosłe życie.

Piękna historia o wyba-
czaniu, wybaczaniu innym, 
ale przede wszystkim sobie. 
Historia opowiada o tym jak 
ważne jest czasami zrobienie 
kroku wstecz, by móc ruszyć 
do przodu, jak wiele znaczy 

szczera rozmowa, mówienie 
prawdy, mówienie o włas-
nych uczuciach i pragnie-
niach, nie chowanie ich czy 
odkładanie na później. Ważne 
jest by żyć w zgodzie z samym 
sobą, wtedy uniknie się wielu 
złych decyzji.

Krystyna W.

Drzewo tańca to wspa-
niale opowiedziana hi-
storia o zakazanej miłości, 
kobiecej przyjaźni, rodzin-
nych sekretach i walce 
o przetrwanie w niełatwych 
czasach. Kiran Millwood 
Hargrave piękną, liryczną 
prozą ożywia miejsca, po-
staci i uczucia. 

Drzewo tańca to historia in-
spirowana prawdziwymi wyda-
rzeniami ze Strasburga w XVI 
wieku. Niebanalnie opowiada 
o autonomicznych decyzjach, 
potrzebie miłości, wpływie kul-
tury na codzienność i trudnych 
związkach międzyludzkich. Tu 
siła jest kobietą.

Obserwując losy Lisbet i jej 
przyjaciółek, czytelnik staje 
się świadkiem ich przeżyć 
koncentrujących się wokół - 
w istocie rzeczy - ponadcza-
sowych prawd - budowania 
relacji z mężczyznami, ma-
cierzyństwa, erotyzmu, bólu 
straty, siły przyjaźni stano-
wienia o sobie.

Ta książka jest jedno-
cześnie piękna, jak i surowa. 
Do tego jest też prawdziwa, 
bo opisuje historyczne wy-
darzenie oraz odnosi się do 
charakterystyki tamtej epoki 
i sytuacji społecznej kobiet. 
Samotna kobieta zaczyna wi-
rować w tańcu na głównym 
placu miasta. Tańczy dzień 

za dniem, bez chwili wy-
tchnienia. Wkrótce dołączają 
do niej setki innych. Czy to 
opętanie? Przeczytajcie by 
się dowiedzieć. 

Aurelia M.
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LEOŚ
Leoś to psiak w wieku ok. 2-3 lat w typie 

foxteriera. Jest bardzo łagodny, choć w pierw-
szym kontakcie z człowiekiem dość nie-
ufny i nieśmiały. Pozwala zrobić przy sobie 
wszystkie zabiegi pielęgnacyjne, co jest 
często wymagane ze względu na to, że Leoś 
uwielbia wodę i pływanie. Bardzo ładnie 
chodzi na luźnej smyczy. Idealnie odnalazłby 
się w domu z innym psem, ponieważ uwielbia 
towarzystwo i zabawy.

ALIEN
Alien to kocurek w wieku ok. 2 miesiące. Wy-

glądem przypomina rasę Devon Rex. Kociak 
jest bardzo miziasty, lubi się przytulać i sie-
dzieć na kolanach. Należy do spokojniejszych 
kotków i nie sprawia żadnych problemów. 
Uwielbia zabawy myszką oraz zapasy z in-
nymi kociakami. Potrafi korzystać z kuwety.

BARTUŚ
Bartuś to piesek w wieku ok. 6-7 lat. Jest we-

sołym i bardzo energicznym psiakiem, który 
uwielbia długie i wyczerpujące spacery. Lubi 
poznawać nowe otoczenie, węszyć i tropić. 
Pracujemy jeszcze nad luźną smyczą. Domaga 
się sporej uwagi człowieka, ale lubi też po-
biegać sobie luźno, eksplorując otoczenie. Jest 
łagodny w stosunku do dzieci i dogaduje się 
z większością psów.



✔INFORMUJEMY   ✔PROPONUJEMY   ✔ZAPRASZAMY

 � 8 września (piątek)
18:00 – Koncert DBAJMY O CZAS 
- Grzegorz Tomczak & zespół Panowie
Promocja tomiku Henryka Pawłowskiego 
DZIECKIEM PODSZYTY 
Muzeum Ziemi Rawickiej; wstęp wolny

 � 8-10 września (piątek-niedziela)
JUBILEUSZ RAWICZA 1638-2023
Wystąpią: BEATA I BAJM, ENEJ, HAPPYSAD, 
O.S.T.R, IKARUS FEEL, TACY NIE INNI
Targowisko miejskie; wstęp wolny

 � 8 września – 14 października
18:00 – Wystawa Henryka Pawłowskiego RAWI-
CKIE ZNAKI, CZYLI NIEPODLEGŁOŚĆ TRÓJKĄTÓW
Muzeum Ziemi Rawickiej; wstęp wolny

 � 10 września (niedziela)
20:00 – Stand-up Rafał Rutkowski 
ŚMIEJMY SIĘ BRACIA I SIOSTRY
Sala Widowiskowa DK w Rawiczu
Bilety dostępne na stronie: www.kupbilecik.pl

 � 14-28 września
GALERIA JEDNEGO OBRAZU
Obraz prezentuje: Rafał Kruszka
Restauracja BREWICZ

 � 15 września (piątek)
18:00 – Włodzimierz Jędrzejczak 
SPOKOJNIE, SPOKOJNIE, SPOKOJNIE…
Promocja tomiku poetyckiego, wystawa grafik  
oraz występ duetu gitarowego Acoustic Project 
Kameralna Scena Teatralna/Galeria Sala Piecowa 
DK w Rawiczu; wstęp wolny

 � 16 września (sobota)
11:00 – 17:00 Dzień z grami planszowymi 
LUDZIE I PLANSZÓWKI
Rawicka Biblioteka Publiczna; wstęp wolny

 � 22 września (piątek)
18:00 – Wernisaż wystawy malarstwa Macieja 
Szynala
Galeria Sala Piecowa DK w Rawiczu; wstęp wolny

 � 27 września (środa)  
16:00 – GMINNY DZIEŃ SENIORA. 
Koncert MOTYLEM JESTEM
Najpiękniejsze piosenki Ireny Jarockiej 
w wykonaniu Urszuli Lidwin
Sala Widowiskowa DK w Rawiczu
Wstęp wolny

 � 28 września – 12 października 
GALERIA JEDNEGO OBRAZU
Obraz prezentuje Eugenia Anna Wieczorek
Restauracja BREWICZ

 � 29 września (piątek) 
18:30 Koncert zespołu Brio Band z Tarnopola 
Jazz i Folk
Sala Widowiskowa DK w Rawiczu
Bilety w cenie: 
50 zł, 45 zł do nabycia w kasie Domu Kultury 
w Rawiczu oraz na stronie www.kupbilecik.pl

 � 6 października (piątek) 
18:00 Spotkanie autorskie 
z Marcinem Walczakiem 
z recitalem muzycznym promujące 
najnowszą książkę WIEDŹMA
Rawicka Biblioteka Publiczna
Wstęp wolny


